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سرویس سیاسی - دبیرکل جبهه 
آبادگــران ایران اســامی گفت: اگر 
بخواهیم عدد مشــارکت رشد داشته 
باشــد باید با مردم و تمامی گروه های 
سیاســی و اجتماعی کــه مخاطبین 
خــاص خود را دارند مهربان باشــیم 
و از تمامیت خواهی و ســهم خواهی 
بپرهیزیم. بنابراین باید فضای سیاسی 
را بازتــر و تمامیت خواهی بعضی از 
ائتاف ها و گروه های سیاسی را کنترل 

کرد
حســن بیادی دبیــرکل حزب 
آبادگران جوان ایران اسامی در مورد آخرین فعالیت انتخاباتی این حزب گفت: 
فعالیــت انتخاباتی حزب همچون جریان های دیگر سیاســی و اجتماعی برای 
انتخابات آتی بصورت طبیعی در حال انجام است و کمافی السابق به همراه جبهه 
پیشــرفت، رفاه و عدالت، با ائتاف شورای وحدت در حال تاش برای رقابت 
هســتیم. وی افزود: حزب آبادگران جوان ایران اسامی پس از برگزاری کنگره 
پنجم و انتخابات به منظور تعیین اعضاء شــورای مرکزی و تعیین معاونت ها و 
مسئولین دیگر اجزاء حزب، تمامی هم و غم خود را برای انتخابات آتی مجلس 
شــورای اسامی قرار داده است تا نمایندگان منتخب این انتخابات بتوانند رأی 
حداکثری را کسب کنند. البته تحقق این امر مستلزم چندین پارامتر مهم است که 
همه مسئولین اجرایی و غیر اجرایی و همه نهادهای دولتی و غیر دولتی در این 
زمینه باید کوشا باشند و با رفع مشکات روزمره و رفع نابسامانی های اقتصادی 
و معیشتی بتوانند مشارکت عمومی و پرشور مردم عزیز و با شعور کشورمان را 

در پای صندوق های رأی جلب کنند.
بیادی تصریح کرد: به دســت آوردن رضایت الهی و مشــارکت عمومی و 
گســترده مردم از اهداف اصلی این حزب اســت. شورای وحدت با حمایت و 
هدایت جامعه  روحانیت به حول و قوه الهی در انتخابات بصورت مستقل با حفظ 
رفاقت با گروه ها و ائتاف های سیاسی به رقابت سالم و صادقانه خواهد پرداخت 
و در اکثر اســتان های کشــور نمایندگی های خود را با حضور روحانیت معزز و 

جوانان پر شور و انقابی تعیین کرده است.
وی گفت: علیرغم مشــکات موجود و کمی بی تدبیری  در امور اجرایی، 
گرانی، بیکاری و نابسامان  بودن وضعیت معیشتی ضعف هایی در انتخابات آتی 
خواهیم داشت اما با رأفت و بخشندگی و گذشتی که از مردم خوب و انقابی در 
طول انقاب مخصوصاً جوانان اندیشمند سراغ دارم به ندای رهبر انقاب پاسخ 
مثبت داده و در انتخابات پیش رو شرکت خواهند کرد. اگر هم نتیجه انتخابات 

حداقلی باشد در این صورت بازهم باید از مردم تشکر و قدردانی کرد.
بیادی گفت: اگر بخواهیم عدد مشــارکت رشــد داشته باشد باید با مردم و 
تمامی گروه های سیاســی و اجتماعی که مخاطبین خاص خود را دارند مهربان 
باشیم و از تمامیت خواهی و سهم خواهی بپرهیزیم. بنابراین باید فضای سیاسی 
را بازتر و تمامیت خواهی بعضی از ائتاف ها و گروه های سیاسی را کنترل کرد 
و به جای جمله زشت »بیایید با ما وحدت کنید« بصورت “اعتقادی نه زبانی” به 
مردم هوشــمند بگوییم »ما با شما وحدت خواهیم کرد«، و الا »آش همان است 

و کاسه همان«.

ســرویس سیاســی - معاون 
پارلمانــی رئیس جمهور گفت: دولت 
مردمی در عرصــه داخلی و خارجی 
گام های موثری در تســهیل و رشد و 
رونق فعالیت تولید کنندگان و فعالان 

بخش خصوصی برداشته است.
سید محمد حسینی قبل از افتتاح 
بیست و هشتمین نمایشگاه بین المللی 
کاشــی، سرامیک و چینی بهداشتی در 
جمع فعالان این حوزه و اعضای هیات 
مدیره انجمن صنفــی تولیدکنندگان 
کاشی و سرامیک گفت: صنعت کاشی 

و سرامیک ضمن اینکه نقش مهمی در چرخه اقتصادی کشور دارد بخاطر اینکه 
با هنر و ذوق و قریحه ایرانی آمیخته شده، مورد پسند و اقبال مردم در ده ها کشور 

دنیا قرار گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: هنر از دیرباز و بویژه از دوره اسامی سبب جذابیت، 
رشد و شکوفایی قابل توجهی رشته های گوناگون از جمله معماری، خوشنویسی، 
نقاشی، قالیبافی، گلدوزی، سفالگری و کاشی و سرامیک شده و تجلی توحید و 
معنویت را  می توان در هنری که در گنبد، مناره، محراب، کتیبه ها و نقوش بکار 

رفته در مساجد و بناهای تاریخی مشاهده کرد.
وی با اشــاره به تاثیر  ژرف و ماندگار هنر گفت: رهبر معظم انقاب تاکید 
دارند که یک ایده، تفکر و اندیشــه اگر در قالب جذاب هنر ارایه شود دلنشین و 
ماندگار خواهد بود و در این راســتا فعالان عرصه کاشــی و سرامیک برای رشد 
و رونق بیشــتر تولیدات خود باید از ظرفیت هنرمندان و طراحان بیش از پیش 

استفاده کنند.
معاون رئیس جمهور ارتباط صنعت کاشــی و سرامیک  با علم و فناوری را 
در راســتای تاکید دولت مبنی بر ارتباط صنعت و دانشگاه حائز اهمیت دانست 
و گفــت: دولت در برنامه ۵ ســاله هفتم بر مهارت آموزی بــه دانش آموزان و 
دانشجویان توجه جدی داشته است  و بی تردید شکل گیری ارتباط دوسویه در 

این رابطه  می تواند در آینده این صنعت و هم برای اشتغال جوانان مفید باشد.
وی اهتمام دولت برای ساخت مسکن و این که »تاکنون زمین رایگان برای 
ســاخت ۲ میلیون واحد مســکونی تامین شده اســت« را مورد اشاره قرار داد و 
اظهارداشــت: این اقدام دولت در بخش های مختلف صنعت کشــور از جمله 

بخش کاشی و سرامیک رونق مضاعفی ایجاد می کند.
وی اضافه کرد: دولت همچنین اقدامات مبنایی و پایدار برای رشد صنعت و 
حمایت از تولید را در دستور کار قرار داده است، از جمله فعال کردن دیپلماسی 
اقتصادی و اجرای توافقات و اســناد امضا شــده با کشــورهای مختلف و نیز 
اســتفاده از ظرفیت عضویت در سازمان شانگهای و گروه قدرت های نوظهور 
اقتصــادی بریکس را با قوت ادامه مــی دهد  که بی تردید فرصت های مغتنمی 
برای تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی در حوزه های مختلف از جمله صادرات 

کالاهای ایرانی و بازاریابی های جدید محسوب می شود.
حسینی لزوم برنامه ریزی فعالان بخش خصوصی برای حضور موثر و فعال 
در بازارهــای جهانــی را مورد تاکید قرار داد و گفت: با توجه به اینکه مواد اولیه 
صنعت کاشــی و  ســرامیک که خاک رس و مواد معدنی است در داخل کشور 
وجود دارد باید تاش کرد با مدیریت قوی و کاهش هزینه ها، در عرصه رقابت 

در بازارهای مختلف جهانی وارد شد و نقش آفرینی کرد.
وی بر حمایت دولت از فعالان اقتصادی و تولید کنندگان بخش خصوصی 
تاکید کرد و اظهارداشــت: اینکه رئیس جمهور ساعت ها با فعالان و کارآفرینان 
بخش های مختلف صنعتی و تولیدی بخش خصوصی جلسه می گذارد و برای 
رفع مشکات و گره گشایی از مشکات آنان ضرب الأجل تعیین می کند اقدام 
کم سابقه و ارزشمندی است و نشان دهنده اهتمام و حمایت همه جانبه دولت 
از بخش خصوصی اســت. دولت همچنین با اشراف به مشکات دیوانسالاری 
اداری مصمم است مشکات این عرصه را برطرف و مسیر فعالیت تولیدکنندگان 
را تسهیل و هموار سازد. وی همچنین برگزاری نمایشگاه در فضای نمایشگاه بین 
المللی شهر آفتاب را اقدامی پسندیده و مفید توصیف کرد و گفت: این نمایشگاه با 
هدف کاهش ترافیک و تسهیل رفت و آمد مردم و صرفه جویی در وقت و انرژی 
احداث شــده است و از استاندارد های خوبی در برگزاری نمایشگاه برخوردار 

است و بنای دولت نیز حمایت و تقویت فعالیت نمایشگاه بین المللی است.
معاون پارلمانی رئیس جمهور خاطرنشان کرد: حضور در نمایشگاه،  فرصت 
مناسبی است که شرکت های داخلی و خارجی و صادرگنندگان، محصولات خود 
را در آن به نمایش بگذارند البته در کنار این باید به حضور درنمایشگاه های بین 
المللی در کشــورهای مختلف و نیز برپایی نمایشگاه در سطح استان ها اهتمام 
داشــت.  معاون رئیس جمهور در امورمجلس در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشــاره به جنایات جنگی صهیونیســت ها علیه مردم بی دفاع و مظلوم غزه و 
فلسطین گفت: صهیونیست ها بی رحمانه و در نهایت ددمنشی و در سایه حمایت 
آمریکا و برخی دولت های غربی مشغول ارتکاب جنایت جنگی هستند. رژیم 
صهیونیســتی در عرصه نبرد نظامی، اطاعاتی و افکارعمومی جهان شکســت 
خورده است لذا سران آمریکا، انگلیس، فرانسه و آلمان با حمایت همه جانبه از 
قتل عام مردم غزه می خواهند رژیم صهیونیستی و نتانیاهو را تقویت کرده و سرپا 
نگه دارند ولی این آغاز اضمحال اسرائیل خون آشام است، چون ظلم و جنایت 
دوام ندارد. اگر چه دولت های غربی از جنایت رژیم صهیونیســتی حمایت می 
کنند ولی ملت ها بیدار شــده و با شرکت در تظاهرات گسترده این جنایت ها را 
محکوم و از مردم فلسطین حمایت می کنند.در این مراسم صفدری زاده رئیس 
هیات مدیره انجمن صنفی تولیدکنندگان کاشی و سرامیک نیز در سخنانی ضمن 
محکوم کردن وحشی گری رژیم صهوینیستی در کشتار مردم مظلوم غزه، گفت: 
ضمن انزجار و نفرت خود از وحشی گری های رژیم صهونیستی، برای هر نوع 
کمک به مردم  مصیبت زده و غم زده فلسطین اعام آمادگی می کنیم و امیدواریم 
تحلیل رهبر معظم انقاب در نابودی رژیم صهیونیستی هر چه زودتر محقق شود.

وی همچنین با اشاره به رشد صنعت کاشی و سرامیک کشور در دوران پس 
از انقاب اسامی گفت: سال ۵۷ واحد تولید مهمی در کشور وجود نداشت اما 
امروز در سایه حمایت های نظام اسامی، از کشورهای مهم و مدعی  در حوزه 
تولید کاشــی و سرامیک در دنیا هســتیم و امیدواریم با اهتمام دولت مردمی در 
استفاده از توان بخش خصوصی و توجه به مشارکت دادن آنها در تصمیم گیری 

ها، این صنعت هرچه بیشتر توسعه پیدا کند.
به مناســبت ســالروز حمله تروریستی به شــاهچراغ، بیست و هشتمین 
نمایشگاه کاشی و سرامیک به دست آرتین سرایداران که در این حمله تروریستی 

پدر، مادر و برادرش به شهادت رسیده بودند افتتاح شد.
حسینی همچنین از بخش های مختلف این نمایشگاه بازدید و در گفت و 
گو با تولیدکنندگان و فعالان تولید کاشی و سرامیک از نزدیک در جریان ظرفیت 

ها این حوزه و دغدغه های آنان قرار گرفت.

سرویس سیاسی - عضو هیات 
رئیســه مجلس گفت: در برنامه هفتم 
توســعه پیش بینی کرده ایم که قیمت 
بلیط حمل و نقل ریلی مسافر افزایش 
نداشته باشــد اما به جهت حمایت از 
شرکت راه آهن و شرکت های خدمات 
رسان دولت منابع جبران زیان آنها را در 

بودجه سنواتی پیش بینی کند.
مجتبی یوســفی عضــو هیات 
رئیســه مجلس شــورای اسامی در 
تشریح مصوبات مواد ارجاعی برنامه 
هفتم توسعه به کمیسیون تلفیق، گفت: 
در بررسی ماده ۵۶ برنامه هفتم توسعه که به حوزه ترانزیت، حمل و نقل، توسعه 
حمل و نقل ها و لزوم توسعه حمل و نقل ریلی در حوزه بار و مسافر اختصاص 

دارد مصوباتی را داشتیم.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شــورای اسامی با 
اشاره به اینکه توسعه کریدورها یکی از موضوعات بسیار جدی است که تا کنون 
مغفول واقع شده، ادامه داد: در جریان بررسی برنامه هفتم توسعه به جهت توسعه 
و نوسازی ناوگان حمل و نقل ریلی اجازه داده شد پس از تامین نیازها از تولیدات 

داخل کسری موجود با واردات لوکوموتیو با عمر ۱۵ سال تامین شود.
عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه با تاکید بر اینکه حمل و نقل ریلی 
مسافر یکی از دغدغه های مردم است ، عنوان کرد: در برنامه هفتم توسعه پیش بینی 
کرده ایم که قیمت بلیط حمل و نقل ریلی مسافر افزایش نداشته باشد اما به جهت 
حمایت از شرکت راه آهن و شرکت های خدمات رسان دولت منابع جبران زیان 

آنها را در بودجه سنواتی پیش بینی کند.
یوسفی با اشاره به اینکه در زمینه توجه به نوسازی ناوگان حمل و نقل جاده 
ای، نقش کشور در ترانزیت بین المللی و استفاده از ظرفیت ها، توسعه بنادر شمال 
و جنوب کشــور داشــتیم، ادامه داد: ۵ هزار و ۸۰۰ کیلومتر نوار ساحلی داریم اما 
متاســفانه کمتر از ۹ درصد جمعیت کشــور در آن ساکن هستند، در برنامه هفتم 
توسعه امتیازات و معافیت های خاص، اختصاص زمین و موضوعات حمایتی در 

سواحل خصوصا سواحل جنوبی و پسکرانه ها در نظر گرفته شود.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســامی تصریح کرد: در حمایت از 
رشد صنعت هوایی برای حمایت از شرکت های فعال در صنعت هوایی، تقویت 
ســازمان هواپیمایی کشور به جهت لزوم تبدیل شــدن به هاب منطقه و جذب 
پروازهای منطقه ای، توسعه فرودگاه ها خصوصا شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( 
عاوه بر پیش بینی منابع استفاده از ظرفیت شرکت های داخلی و خارجی در نظر 

گرفته شده است.
وی با تاکید بر اینکه در حوزه توســعه بنادر این ظرفیت را ایجاد کرده ایم تا 
شرکت های داخلی و خارجی سرمایه گذاری کنند و به این سمت حرکت کنیم تا 
صنایع آب بر را در سواحل و پس کرانه ها ایجاد کنیم، عنوان کرد: در حوزه حمل 
و نقل تصمیمات خوبی از جمله مدیریت واحد و ایجاد ســتاد ملی ترانزیت به 

منظور توسعه راه های مواصاتی، نوسازی و بهسازی جاده ها گرفته شده است.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسامی گفت: معادن بزرگ که بیش از یک 
میلیون تن محصول در سال استخراج می کنند را مکلف کردیم تا ۱ و نیم درصد 
از سود خالص خود را به توسعه راه های روستایی و شهرهای کمتر توسعه یافته 

پیرامونی خود اختصاص دهند.
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شــورای اسامی با 
تاکید بر اینکه متاسفانه ۴۵ درصد از راه های اصلی کشور که ۳۴ هزار کیلومتر دارد 
دچار آسیب هستند و باید بهسازی شوند، عنوان کرد: تمام تاش ما بر این بوده تا 
عاوه بر ایجاد فضا برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی با نگاه متوازن به حوزه 

ترانزیت بتوانیم طی ۵ سال به اهداف خود برسیم.

بیادی دبیرکل جبهه آبادگران ایران اسلامی:

برای افزایش مشارکت باید با مردم 
مهربان باشیم

حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور:

بخش خصوصی برای حضور در 
بازارهای جهانی برنامه ریزی کند

یوسفی عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی:

۴۵ درصد از جاده های کشور نیازمند 
بهسازی هستند

منتجب نیا دبیرکل حزب جمهوریت ایران:

»کارگزاران« شاید با روحانی و لاریجانی 
ائتلاف کند

ســرویس سیاسی -  رسول منتجب نیا با انتقاد 
از جبهــه اصاحات، اظهار کــرد: من مخالف جبهه 
اصاحات هســتم چــون یک نفر که پیــش از این 
مســئولیتی را داشــته در کنار حزبی قرار می دهند که 
شاید هزاران عضو دارد. این تصمیم برخاف تحزب 

و روح اصاح طلبی است.
وی همچنیــن در ارزیابــی خــود از جایگاه 
اصاح طلبــان در جامعــه، تصریح کــرد: مردم از 
اصاح طلبان مایوس شــدند. آنها از اصاح طلبان از 
ایــن جهت دلخوری دارند که معتقدند اصاح طلبان 
باید مطالبات آنها از نظام را پیگیری می کردند نه اینکه 
محافظه کار شده و حرف مردم را نزنند. وی همچنین 
با بیان اینکه آینده برای اصاح طلبان مشخص نیست، 
گفت: اگر شــرایط برای حضــور اصاح طلبان در 
انتخابات مجلس شورای اسامی فراهم نباشد، شاید 

مجلسی ضعیف تر از مجلس یازدهم شکل بگیرد.
متن کامل گفت وگوی رســول منتجب نیا فعال 
سیاسی اصاح طلب، دبیرکل حزب جمهوربیت ایران 
اسامی و نماینده ادوار مجلس شورای اسامی درباره 
رویکرد اصاح طلبان نســبت بــه انتخابات مجلس 

شورای اسامی به شرح زیر است:
به نظر می رسد جریان اصلاحات و تشکل 
»جبهه اصلاحات« هنوز برنامه مشــخصی 
برای انتخابات مجلس شورای اسلامی ندارد. 
در دوره ثبت نام ها هم جبهه اصلاحاتی هیچ 
توصیه ای برای شــرکت یا عدم شــرکت در 
انتخابات نداشــت. این گزینه صحیح است 
یا ایــن جریان فعلا ترجیح می دهد که در یک 

فضای ابهام آلود اقدام کند؟
پیش از پاسخ به پرسش شما من چند نکته درباره 
انتخابات لازم اســت عرض کنم تا شــاهد برگزاری 
انتخابات مشارکتی باشیم. برای برگزرای انتخابات با 
مشــارکت بالای مردم باید دستگاه  اجرایی و نظارتی 
به عنوان مجــری و ناظر نه انتخاب گر و تصمیم گیر 
ایفای نقش کرده یعنی منصف و قانونمند عمل کنند. 
دستگاه های حکومتی نه خودشان در انتخابات دخالت 
کننــد نه اجازه دهند افــراد و جریان ها به جای مردم 
انتخاب کنند. مجریان و ناظران زمینه را برای انتخاب 
مردم فراهم کنند و مراقب باشند تا حقی ضایع نشود. 
به مردم هم اطمینان داده شــود هرکسی واجد شرایط 
قانونی است، می تواند در انتخابات شرکت کند و رای 
مردم، ماک است. مردم باید احساس کنند هیچ اعِمال 

نظری در مجریان و ناظران وجود ندارد.
به نخبگان هم اطمینان داده شود هیچ خط قرمزی 
به جز مرّ قانون در تایید صاحیت ها و ســایر مراحل 
انتخابات وجود ندارد. از سویی به جای تاکید بر کمیت 
در ثبت نام از داوطلبان بر کیفیت داوطلبان تاکید شود. 
فضای سیاسی کشور نیز باید مهیای مشارکت سیاسی 
شــود. دانشگاه ها باید فعال شــده و گفت وگوهای 
سیاسی و کرسی های آزاداندیشی در آنها رونق یابد و 
اجازه داده شود که همه جریان ها در دانشگاه ها حضور 
یافته و نظر خود را بیان کنند.مجریان و ناظران انتخابات 
مراقب باشــند تا در انتخابات از رانت های حکومتی 
اســتفاده نشده و همچنین بده و بستان با ثروتمندان و 
اربابان قدرت و ثروت شکل نگیرد. از سوءاستفاده از 
عناوین جعلی و صف بندی غلط انقابی و غیرانقابی، 
طرفــدار و مخالف ولایت فقیه، خودی و غیرخودی 
نیز جلوگیری شود.در بررسی صاحیت با سعه صدر 
برخورد شده و بهانه جویی نشود. مجلس خانه ملت 
است و باید صدای مردم در آن شنیده شود بنابراین باید 
اجازه داد تا منتخبین مردم وارد خانه خود شــوند. اگر 
این نکات رعایت شود می توان مردم را پای صندوق 
رای آورد و شــاهد انتخابات مشــارکتی باشیم. نباید 
افراد را بدون دلیل از قطار انقاب پیاده کرد. در گاهی 
موارد، برای نهادهای نظارتی عنوان اصاح طلبی یک 
ضدارزش شــده است. در حالیکه رهبر انقاب بارها 
فرموده انــد برای من اصاح طلب و غیراصاح طلب 
فرقی نمی کند و خود را اصاح طلبِ اصولگرا معرفی 

کرده اند.
در پاســخ به پرسش شــما باید بگویم در این 
مدت من با هر کســی از جریان اصاح طلب صحبت 
کرده ام، گفته اند که آینده مشخص نیست. اگر در بین 
مجریان و ناظران انتخابات ســعه صدر وجود داشته 
باشــد، خب افراد وارد صحنه انتخابات می شوند اما 
اگر شــرایط فراهم نباشد، شاید مجلسی ضعیف تر از 
مجلس یازدهم شکل بگیرد. گاهی افراد برای حضور 
در مجلس و جلب نظر شــورای نگهبان حرف هایی 
می زنند کــه به آن اعتقادی ندارند. اگر این رویه ادامه 
یابد، افراد متملق جای نیروهای متخصص را می گیرند.
شــما پیــش از ایــن منتقد شــورای 
سیاســتگذاری و جبهه اصلاحات بودید. در 
دوره جدیــد فعالیت جبهه اصلاحات شــما 
همچنان منتقد هستید یا دیدگاه شما درباره 

این مجموعه تغییر کرده است؟
اصاح طلبان هم یک جمع منســجم نیســتند. 
در این سال ها شــورای هماهنگی جبهه اصاحات 
و شورای سیاستگذاری فعالیت داشتند که من منتقد 
شورای سیاســتگذاری بودم زیرا معتقد بودم که این 
شــورا جایگاه احزاب را تضعیف می کند و اقدام آنها 
خاف تحزب است که بعدها فهمیدند اشتباه کرده و 
آن را جمع کردند اما الان جبهه اصاحات را تشکیل 
دادند کــه ترکیبی از دبیران احــزاب و افراد حقیقی 
هســتند که با این تشکل هم مخالف هستم چون یک 
نفر که پیش از این مســئولیتی را داشته در کنار حزبی 

قرار می دهند که شاید هزاران عضو دارد. این تصمیم 
برخاف تحزب و روح اصاح طلبی است. ما مخالف 
جبهه اصاحات هستیم و عضو آن نشده ایم و نخواهیم 
شد و انتظار داریم خود احزاب بدون اشخاص حقیقی 

جمع شده و تصمیم بگیرند.
بــه نظر شــما جبهه اصلاحــات توان 
تصمیم گیری برای جریان اصلاحات را دارد؟

برای همان احزاب می توانند تصمیم بگیرند ولی 
ولایتی بر احزاب خارج از مجموعه خود ندارند.

جبهه اصلاحــات در دوره هــای قبلی 
انتخابــات در نهایت تصمیــم گیری به خود 

احزاب واگذار کرد.
بله باید احزاب تصمیم بگیرند. این اســتبداد و 
فردگرایی اســت که برای احزاب تصمیم گیری شود. 
این تحزب نیســت. اصاح طلبان باید دســت از این 
مجموعه هــا بردارند و شــخصیت های مهم اصاح 
طلــب باید احزاب را تقویت کنند نه اینکه به احزاب 
ضربه بزنند. ما در حزب جمهوریت دنبال پالس مثبتی 
و جمله امیدبخشی برای انتخابات بودیم ولی چیزی 
پیدا نکردیم و فقط هشــدار و محدودســازی دیدیم 
پس توصیه ای برای ثبت نام نداشتیم و تعداد اندکی از 

اعضای حزب  ثبت نام اولیه را انجام دادند.
اگر بپذیریم این محدودسازی وجود دارد، 
فکر نمی کنید عقب نشینی از انتخابات هم کار 
اشتباهی باشــد؟ در دوره دهم انتخابات هم 
جریان اصلاحات محدودیت هایی داشــت اما 
در صحنه ماند و فراکســیون امید یک سوم 

کرسی های مجلس را بدست آورد.
شــرکت نکردن در انتخابات به معنای تحریم 
انتخابات نیســت. وقتی زمینه فراهم نیست نمی توان 
در انتخابات حضور فعال داشــت و لیست داد. اکنون 
جبهه اصاحات، ثبت نام در انتخابات را به خود افراد 
واگذار کرده و توصیه ای به شــرکت یا عدم شــرکت 
نداشته است ولی قول حمایت هم به کسی نداده است.

در دوره دهــم انتخابــات مجلس مقداری فضا 
مناسب تر بود. آن موقع دنبال الگویی برای لیست بستن 
بودیم و در نهایت تصمیم گرفتیم کسانی که با دولت 
روحانی مخالف نیستند در لیست قرار بگیرند. یعنی ما 
از جایگاه اصاح طلبی پایین آمدیم و لیستی تهیه کردیم 
به نام لیست امید که اکثر آنها افراد بی خاصیت و خنثی 
بودنــد چون تنها معیار مــا این بود که مخالف دولت 
روحانی نباشــند. ما ناچار شدیم این معیار را انتخاب 
کنیم چون اگر بر معیارهای اصاح طلبی اصرار داشتیم، 
تنها ده بیست نفر را باید تاکید می کردیم که البته همان 
موقع هم من مخالف تهیه لیست به این شکل بودم که 
کســانی که صرفا مخالف دولت روحانی نباشند، در 
لیست قرار بگیرند ولی بالاخره تصمیم جمعی اینگونه 
بود. بعد هم معلوم شــد که اکثر این افراد در انتخاب 

رئیس مجلس به محمدرضا عارف رای ندادند.
ما اکنون آن تجربه بســیار تلخ را داریم و دیگر 
نباید آن اشتباه را تکرار کنیم بلکه مثا بگوییم لیست 
را با کســانی ببندیم که مخالف دولت رئیسی هستند 
بلکه باید معیارهای اصاح طلبی را مدنظر قرار دهیم 
البتــه معتقدم افراد اصاح طلب واقعی که مورد تایید 
شورای نگهبان و همچنین ما قرار بگیرند، بسیار اندک 
خواهنــد بود. در این شــرایط مجلس در اختیار یک 

جریان خواهد گرفت.
با این حال در جریان اصلاحات هم گرایش 
های سیاسی مختلفی وجود دارد. مثلا حزب 
کارگزاران در ســال های اخیر موافق حضور 
فعال در انتخابات بوده اســت اما حزب اتحاد 
ملت چنین دیدگاهی نداشته است. اکنون کدام 

گرایش طرفدار بیشتری دارد؟
یک اشِکال جریان اصاحات این است که متنوع 
بوده و تعریف و محدوده مشخصی برای اصاح طلبی 
هم ارائه نداده اســت به همین دلیل برخی گروه ها که 
دنبــال معامله با دولت ها بوده و دنبال قدرت و ثروت 
هســتند وارد جریان اصاحات شده اند و هر کاری 
بکنند پای اصاح طلبان نوشته می شود ولی آنها جریان 
اصاحات را حتی قبول هم ندارند. آنها اصاح طلبی 
را قبول دارند که با منافع آنها مخالف نباشــد. برخی 
گرایش ها هم تندرو بوده و ممکن است با نظام مساله 
داشته باشند. از خیلی وقت قبل حتی زمانی که من در 

اعتماد ملی بودم، نظر من این بود که مستقل باشیم. در 
اعتمادملی می گفتم ما مستقل تصمیم بگیریم و کاری 
به آنها که دنبال معامله یا معارضه هستند، نداشته باشیم 
و خودمــان برای انتخابات تصمیم بگیریم که برخی 
این دیدگاه من را قبول نداشــتند چون به یکی از این 
دو جریان وابسته بودند و من نتوانستم با آنها کار کنم 
و از اعتماد ملی خارج شده و حزب جمهوریت ایران 

اسامی را تاسیس کردم. 
در حــزب جمهوریت دیگر وابســتگی وجود 
ندارد و پس از تبادل نظر ، با رای جمعی تصمیم گیری 
می کنیــم. فعا در جمهوریت هم به این جمع بندی 
نرســیدیم که افراد حتما ثبت نام کنند یا نکنند و افراد 
را آزاد گذاشــتیم تا اگر خواستند ثبت نام کنند و اگر از 
فیلتر مجریان و ناظران گذشتید، ما بررسی کرده و در 
صورت تصمیم گیری نهایی، از آنها حمایت خواهیم 
کرد. اما برخی گروه های سیاســی که اشــاره کردید، 
می گویند ما به هر قیمتی در انتخابات شرکت می کنیم 
چون برنامه ریزی های دیگری دارند. آنها ممکن است 
به هر قیمتی لیســت بدهند. جبهه اصاحات هم که 
متشکل از چند حزب و افراد حقیقی است می خواهند 
لیست بدهند ولی معلوم نیست تا کجا پیش می روند. 
ما هم که منتظر فضای سیاسی کشور و تایید نیروهای 
خود هســتیم. اگر شرایط فراهم باشد ممکن است از 
افــراد خود حمایت کنیم. یکــی دو نفر هم که بحث 
تحریم را مطرح کردند که مورد استقبال قرار نگرفت 

و بحث آنها شخصی بود.
 تهیــه یــک لیســت ائتلافی از ســوی 
اصلاح طلبــان با جریان دولــت روحانی و 

لاریجانی را چقدر ممکن می دانید؟
بعیــد می دانم که جبهه اصاحات به این ســو 
بــرود. ما که اصا با ائتــاف مخالفیم. اما به هر حال 
جریان هایی در جبهه اصاحات که ما اشــاره کردید 
بــه هر قیمتی وارد انتخابات می شــوند چون حیات 
سیاســی خود را در شرکت در انتخابات می دانند در 
غیر این صورت باید خانه نشــین شوند و ترجیح می 
دهند وارد انتخابات شوند. جبهه اصاحات به سوی 
ائتاف نمی رود ولی حزب کارگزاران که خیلی تعلق 
خاطــری به اصاحات ندارد و می خواهد منافع خود 
را تامین کند ممکن است با آن دو جریان ائتاف کند 
ولی ائتاف جبهه اصاحات با این دو جریانی که شما 

اشاره کردید را بعید و غیرممکن می دانم.
 به نظر شما دستیابی به تصمیم واحد در 

جبهه اصلاحات امری بعید نیست؟
موضع جبهه اصاحات در حال حاضر مشارکت 
فعال نیســت اما جریان اصاحات که فراتر از جبهه 
اصاحات است، منتظر فرصت برای مشارکت سیاسی 
است و شاید خیلی از آنها نظر ما در حزب جمهوریت 
را دارند که اگر فضا مناسب و کاندید باصاحیتی وجود 
داشته باشد، امکان حمایت از آنها وجود دارد. اگر این 
شرایط فراهم باشد، ممکن است اصاح طلبان بدون 
آن جبهه اصاحات، وارد شــوند اما اگر این شرایط 
فراهم نشــود، آنها هم مثل شــهروندان عادی به پای 

صندوق رای خواهند رفت.
برخی معتقدند که دیگر جامعه توجهی به 
دیدگاه اصلاح طلبان ندارد. نظر شما درباره 

این دیدگاه چیست؟
جامعــه که از ما جلو افتاده و عبور کرده اســت. 
از اصولگرایان سال هاست که مایوس شده اند. جامعه 
خاطره شــیرینی از دوره دولت اصاحات داشــت 
و انتظــارش این بود که این خاطرات تکرار شــود. با 
انتخاب دولت روحانی، مردم از اصاح طلبان مایوس 
شــدند و هرچه به جامعه گفته شد که دولت روحانی 
اصاح طلب نبود، جامعه می گفت شما اصاح طلبان 
او را معرفی کردید. آنها از اصاح طلبان از این جهت 
دلخوری دارند که معتقدند اصاح طلبان باید مطالبات 
آنهــا از نظام را پیگیری می کردند نه اینکه محافظه کار 
شوند و حرف مردم را نزنند. ولی همین مردم معتقدند 
اگر امیدی باشــد از جانب اصاح طلبان است. آنها به 
اصاح طلبــان انتقاد دارند که چرا حرف ما را محکم 
نمی زنید؟ این انتقاد به بســیاری از اصاح طلبان وارد 
اســت ولی اگر اصاح طلبان الان به صحنه بیایند و 
حرف مردم را بزنند، مردم به ســوی آنها گرایش پیدا 

خواهند کرد.

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی با بیان اینکه مخالف تهیه لیست ائتلافی اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس دوازدهم هستم، گفت: 
ممکن است حزب کارگزاران با جریان نزدیک به روحانی و لاریجانی ائتلاف کند.

شــرکت نکــردن در انتخابــات بــه معنــای تحریــم انتخابات نیســت. وقتــی زمینه 
فراهــم نیســت نمی تــوان در انتخابــات حضــور فعــال داشــت و لیســت داد. اکنون 
جبهــه اصلاحــات، ثبت نــام در انتخابات را بــه خود افــراد واگذار کــرده و توصیه ای 
به شــرکت یا عدم شــرکت نداشــته اســت ولی قول حمایت هم به کســی نداده اســت.
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